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ΕΘΝΙΚΗ ΔΙΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗ ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΑΜΠΕΛΟΥ & ΟΙΝΟΥ 
 

 
πππεεερρριιιηηηγγγήήήσσσεεειιιςςς   µµµεεε   τττοοοννν   οοοίίίνννοοο   οοοδδδηηηγγγόόό   

 
 
 
 
 
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :   
 

Ευχαρ ιστούµε  τον  κύρ ιο  Ψηµµένο  καθώς  κα ι  όλους  τους  
υπεύθυνους  των  οµάδων  εργασ ίας .   

 
 Θα  περάσουµε  στην  επόµενη  φάση  όπου  θα  θέλαµε  να  κάνετε  
ερωτήσε ι ς  σε  όλους  τους  υπευθύνους  στα  θέµατα  στα  οπο ία  εργαστήκανε  
στα  workshops .  Έχετε  τη  δυνατότητα  να  ρωτήσετε  κα ι  τους  ε ισηγητές  των  
προηγούµενων  ε ισηγήσεων  κατά  την  πρώτη  συνεδρ ία .  
 
ΣΥΝΕΔΡΟΣ :   
 
Εγώ  απλώς  ήθελα  να  ρωτήσω  εάν  έχουµε  καθόλου  στο ιχε ία  ε ί τ ε  από  το  
ΣΕΤΕ  ε ί τ ε  από  τον  ΕΟΤ ,  γ ια  το  κατά  πόσο  ο  Έλληνας  υποψήφιος  
τουρ ίστας  γνωρ ίζε ι  την  έννο ια  του  ο ινοτουρ ισµού ,  δηλαδή  αυτό  το  προ ϊόν  
ως  ξέχωρο  προ ϊόν .  
 
 Υπάρχουν  κάπο ιες  ενδε ίξε ι ς  γ ια  το  πόσο  κοντά  ε ίνα ι  αυτή  η  έννο ια  
στον  υποψήφιο  τουρ ίστα  κα ι  άρα  πόσο  π ιθανόν  ε ίνα ι  τελ ικά  να  το  
αγοράσε ι ;   
 

Απλώς  να  κάνω  µ ία  παρένθεση  εδώ ,  γ ιατ ί  π ιστεύω  ότ ι  µέχρ ι  τώρα  η  
κ ίνηση  στα  ο ινοπο ιε ία  σε  µεγάλο  βαθµό  ε ίνα ι  από  τουρ ίστες  που  
ακολουθούν  ένα  άλλο  τουρ ιστ ικό  πρόγραµµα ,  ακόµα  κα ι  πρόγραµµα  
µαζ ικού  τουρ ισµού  κα ι  έχουν  σαν  µ ία  σφήνα  µ ία  εκδροµή  σε  ένα  
ο ινοπο ιε ίο  κάπο ια  µέρα .  Υπάρχουν  καθόλου  στο ιχε ία  ή  ετο ιµάζετα ι  
κάπο ια  τέτο ια  έρευνα ;   

 
Κος  ΠΙΤΤΑΣ :  
  

Ίσως  θα  έπρεπε  να  ε ίνα ι  εδώ  κάπο ιος  αρµόδ ιος  του  ΕΟΤ .  Αυτό  που  
ξέρω  όµως  ε ίνα ι  ότ ι  στο  επ ίπεδο  των  στατ ιστ ικών ,  σε  σπουδα ιότερα  
αντ ικε ίµενα  ε ίµαστε  µαζ ί  µε  την  Αλβαν ία  ο ι  τελευτα ίε ς  χώρες  της  
Ευρώπης .   

 
Παίρνουµε  στατ ιστ ικά  στο ιχε ία  µετά  από  δύο  χρόν ια ,  δεν  έχουµε  

εθν ικούς  λογαρ ιασµούς ,  προσπαθούµε  δηλαδή  ακόµα  να  οργανώσουµε  τη  
δ ιαχε ίρ ιση  των  στατ ιστ ικών  στο ιχε ίων  που  έχουν  σχέση  µε  τον  τουρ ισµό .  
Δεν  νοµ ί ζω  να  υπάρχουν  στο ιχε ία  κα ι  προφανώς  όσες  πρωτοβουλ ίες  έχουν  
παρθε ί  ε ίνα ι  πρωτοβουλ ίες  ε ί τ ε  των  επαγγελµατ ιών ,  αυτο ί  µπορε ί  να  
έχουν  κάπο ια  στο ιχε ία .  Δεν  νοµ ί ζω ,  έχω  αµηχαν ία  να  απαντήσω .  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ :   
 

Έχε ι  ζητήσε ι  να  µ ι λήσε ι  ο  κύρ ιος  Τσάρτας  επ '  αυτού .  Απλά  να  
αναφέρω  ότ ι  το  Υπουργε ίο  Τουρ ισµού  στα  πλα ίσ ια  του  στρατηγ ικού  
σχεδ ίου  επ ικο ινων ίας  που  έχε ι  κάνε ι  µε  τους  εννέα  πυλώνες ,  δηλαδή  τ ι ς  
εννέα  δ ιαφορετ ικές  µορφές  τουρ ισµού ,  σε  όλα  έχε ι  µέσα  το  κοµµάτ ι  
γαστρονοµ ία  κα ι  κρασ ί ,  όχ ι  σαν  ξεχωρ ιστό  κοµµάτ ι ,  σαν  µέρος .  

 
 Δεν  υπάρχε ι  ξένος  ο  οπο ίος  θα  έρθε ι  στην  Ελλάδα  κα ι  δεν  θα  φάε ι  
κα ι  δεν  θα  π ιε ι .  Στο ιχε ία  δεν  έχουµε ,  δεν  έχουµε  συγκεκρ ιµένες  έρευνες ,  
ε ίνα ι  κάτ ι  το  οπο ίο  θα  κάνουµε  µέσα  στα  πλα ίσ ια  του  ευρύτερου  
στρατηγ ικού  σχεδ ίου  γ ια  το  ελλην ικό  κρασ ί ,  όπως  ανέφερε  ο  κύρ ιος  
Ιωάννου  εχθές .  Ο  κύρ ιος  Τσάρτας .  
 
Κος  ΤΣΑΡΤΑΣ :   
 

Τσάρτας  λέγοµα ι ,  ε ίµα ι  καθηγητής  Τουρ ιστ ικής  Ανάπτυξης  στο  
Πανεπ ιστήµ ι ο  Αιγα ίου .  

 
 Έχε ι  δ ίκ ιο  ο  κύρ ιος  Πίττας  ότ ι  δεν  υπάρχουν  στο ιχε ία  σε  εθν ικό  
επ ίπεδο  από  τη  στατ ιστ ική  υπηρεσ ία ,  τον  ΕΟΤ  κα ι  τα  λο ιπά .  Υπάρχουν  
όµως  έγκυρες  έρευνες  ο ι  οπο ίες  αφορούν  κα ι  την  Ελλάδα  κα ι  δε ίχνουν  
κάπο ια  πράγµατα  τα  οπο ία  εγώ  τα  θεωρώ  ι δ ια ί τερα  θετ ικά  γ ια  αυτό  το  
οπο ίο  συζητάµε .  
 
 Το  πρώτο  ε ίνα ι  το  γεγονός  ότ ι  ακόµα  κα ι  ο  κλασ ικός  µαζ ικός  
τουρ ίστας  ε ίνα ι  όλο  κα ι  περ ισσότερο  πολυ -κ ινητρ ικός ,  δηλαδή  δεν  
παραµένε ι  στην  κλασ ική  λογ ική  των  τρ ιών  ' S ' .  Κάνε ι  κα ι  άλλα  πράγµατα  
κα ι  µέσα  στα  άλλα  πράγµατα  υπάρχουν  κα ι  τα  ε ιδ ικά  ενδ ιαφέροντα .  
 
 Το  δεύτερο  ε ίνα ι  το  πακέτο  των  λεγόµενων  εναλλακτ ικών  µορφών  
τουρ ισµού ,  ανάµεσα  στο  οπο ίο  κα ι  ο  ο ινοτουρ ισµός ,  καλύπτε ι  το  περ ίπου  
30%  µε  40%  της  υπαρκτής  ζήτησης .  Τον ίζω ,  σε  επ ίπεδο  όχ ι  
δ ιανυκτερεύσεων  αλλά  δραστηρ ιοτήτων .  Που  σηµα ίνε ι  ότ ι  πλέον  ο  
τουρ ίστας  ζητάε ι  όλο  κα ι  περ ισσότερο  τέτο ια  προ ϊόντα .  
 
 Το  τρ ί το ,  το  οπο ίο  π ιστεύω  ότ ι  ε ίνα ι  ι δ ια ί τερα  σηµαντ ικό  γ ια  την  
Ελλάδα  ε ίνα ι  ότ ι  εάν  καταγράψε ι  κανε ί ς  κα ι  δε ι  τους  πόρους  που  δ ιαθέτε ι  
η  χώρα  κα ι  αυτό  ε ίνα ι  κάτ ι  το  δεδοµένο ,  βλέπε ι  ότ ι  όλο  κα ι  περ ισσότερο  
µας  επ ισκέπτοντα ι  τουρ ίστες  ο ι  οπο ίο ι  έχουν  ως  βασ ικό  στο ιχε ίο  της  
επ ιλογής  τους  το  να  κάνουν  ένα  ταξ ίδ ι  όλο  κα ι  περ ισσότερο  ε ιδ ικό ,  
άσχετα  αν  το  συνδυάζουν  κα ι  µε  δ ιακοπές .  
 
 Αυτά  όλα  µπορε ί  να  µην  ε ίνα ι  επ ίσηµα  στατ ιστ ικά  στο ιχε ία  του  
ΕΟΤ ,  αλλά  δε ίχνουν  ότ ι  η  τάση  ε ίνα ι  σε  όλο  κα ι  περ ισσότερο  επ ιλεγµένα  
ή  σύνθετα  ταξ ίδ ια .  Άρα  θεωρώ  δεδοµένο  ε ί τ ε  πρόκε ι τα ι  γ ια  ταξ ίδ ια  
µαζ ικού  τουρ ισµού  ε ί τ ε  ε ιδ ικού  τουρ ισµού ,  ότ ι  η  τάση  ε ίνα ι  όλο  κα ι  προς  
το  π ιο  ε ιδ ικό .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 

Επίσης ,  το  Υπουργε ίο  Τουρ ισµού  θέλε ι  να  δ ιευρύνε ι  την  τουρ ιστ ική  
περ ίοδο  κα ι  αυτές  ο ι  εξε ιδ ικευµένες  µορφές  τουρ ισµού ,  όπως  ε ίνα ι  ο  
ο ινοτουρ ισµός ,  τους  βοηθάε ι  σε  αυτόν  τον  στόχο  τους .  
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ΣΥΝΕΔΡΟΣ :  
 

Τον  κύρ ιο  Καραµόσχο  ήθελα  να  ρωτήσω  κάτ ι .  Ήθελα  να  µου  πε ί τε  
αν  συζητήσατε  στο  δ ικό  σας  workshop  πώς  θα  µπορούσε  η  τοπ ική  
αυτοδ ιο ίκηση  να  βοηθήσε ι  τ ι ς  ευγενε ί ς  πο ικ ιλ ί ε ς .  

 
Κος  ΚΑΡΑΜΟΣΧΟΣ :  
 

Είνα ι  πολύ  ενδ ιαφέρουσα  ερώτηση .  Μπορώ  να  απαντήσω  στα  
πλα ίσ ια  ή  στη  βάση  αν  θέλετε  κάπο ιας  εµπε ιρ ίας  που  κάναµε  σε  αυτή  την  
κατεύθυνση  κα ι  κάναµε  παρεµπ ιπτόντως  στα  πλα ίσ ια  αυτού  του  
προγράµµατος ,  το  COHESION  που  ε ίπαµε  προηγουµένως ,  που  ήταν  ένα  
κα ι  από  πλευράς  προϋπολογ ισµού  ενδ ιαφέρον  πρόγραµµα ,  αλλά  κα ι  από  
πλευράς  εµπε ιρ ίας  κα ι  αποτελεσµάτων ,  νοµ ί ζω  ι δ ια ί τερα  σηµαντ ικό ,  
ι δ ια ί τερα  ενδ ιαφέρον  γ ιατ ί  έπ ιανε  πάρα  πολλές  πτυχές  της  τοπ ικής  
ανάπτυξης  κα ι  της  τοπ ικής  ανάπτυξης  µε  βάση  το  κρασ ί .  Αυτός  ήταν  ο  
στόχος  του  συγκεκρ ιµένου  προγράµµατος .  

 
 Το  πρώτο  θέµα  βέβα ια ,  το  οπο ίο  πρέπε ι  καταρχήν  να  δ ιερευνήσε ι  η  
τοπ ική  αυτοδ ιο ίκηση  κα ι  ο ι  οπο ιο ιδήποτε  παραγωγο ί  στη  συγκεκρ ιµένη  
περ ιοχή ,  ε ίνα ι  τ ι  πο ικ ιλ ί ε ς  υπάρχουν ,  τ ι  πο ικ ιλ ί ε ς  υπήρχαν ,  το  ισ τορ ικό  
δηλαδή  της  περ ιοχής .  Πρώτο  ζήτηµα ,  εµε ί ς  το  θεωρούµε  δεδοµένο  ότ ι  έχε ι  
καταγραφε ί  αυτό .  Βέβα ια  υπάρχουν  αρχε ία ,  αν  ανατρέξε ι  κανε ί ς  µπορε ί  να  
δε ι  ανά  περ ιοχή  σε  κάπο ιο  βάθος  χρόνου  τ ι  καλλ ιεργε ί το .   
 
 Δεύτερο  ζήτηµα  το  οπο ίο  ε ίνα ι  πάρα  πολύ  σηµαντ ικό  κα ι  εδώ  
πραγµατ ικά  ο  ρόλος  της  τοπ ικής  αυτοδ ιο ίκησης  σε  συνεργασ ία  µε  ενώσε ι ς  
παραγωγών ,  γ ιατ ί  ο  µεµονωµένος  ίσως  έχε ι  µ ι κρότερο  ενδ ιαφέρον ,  
δεύτερο  ζήτηµα  ε ίνα ι  να  δ ιερευνήσε ι  την  εµπορ ικότητα  της  συγκεκρ ιµένης  
πο ικ ιλ ίας  κα ι  τα  πο ιοτ ικά  της  χαρακτηρ ιστ ικά .  
 
 Αυτό  το  οπο ίο  κάναµε  εµε ί ς  σε  αυτή  την  κατεύθυνση  κα ι  
χρε ιάζοντα ι  ίσως  αν  θέλετε  κα ι  κάπο ιες  πρακτ ικές  συµβουλές ,  γ ιατ ί  απλά  
κα ι  µόνο  εµε ί ς  µπήκαµε  σε  αυτή  την  ταλα ιπωρ ία  κα ι  νοµ ί ζω  πολύ  λ ίγο ι  θα  
ε ίνα ι  αν  κάπο ιο ι  µπήκανε  σε  αυτή  την  περ ιπέτε ια ,  ε ίνα ι  να  καθ ίσε ι  κανε ί ς  
να  δε ι  τα  γευσ ιγνωστ ικά  χαρακτηρ ιστ ικά  της  οπο ιασδήποτε  πο ικ ιλ ίας  
ενδεχοµένως  ακόµη  υπάρχε ι  στην  περ ιοχή ,  να  υπάρχε ι  κάπο ιο  δε ίγµα ,  
κάπου  να  καλλ ιεργε ί τα ι  το  συγκεκρ ιµένο  ε ίδος .  
 
 Να  δ ιερευνήσε ι  λο ιπόν  τα  γευσ ιγνωστ ικά  χαρακτηρ ιστ ικά  κα ι  στη  
συνέχε ια  να  δ ιερευνήσε ι  τ ι ς  εµπορ ικές  της  προοπτ ικές .  Και  τα  δύο  ε ίνα ι  
πάρα  πολύ  σηµαντ ικά ,  δ ιότ ι  δ ιαφορετ ικά  αν  δεν  ταυτ ίσουµε  αυτά  τα  δύο  
στο ιχε ία  δεν  αξ ίζε ι  τον  κόπο  να  ενθαρρυνθε ί  η  καλλ ιέργε ια  τέτο ιου  ε ίδους  
πο ικ ιλ ιών .  
 
 Είχαµε  στην  ακτ ίνα  της  δραστηρ ιότητάς  µας  την  ενδ ιαφέρουσα  
εµπε ιρ ία  να  δούµε  πραγµατ ικά ,  να  αναβ ιώνουµε  –  έτσ ι  το  ε ίχαµε  
χαρακτηρ ίσε ι ,  αναβ ίωση  παλα ιών  καλλ ιεργε ιών  –  να  αναβ ιώνουν  σε  
συγκεκρ ιµένες  περ ιοχές  πο ικ ιλ ί ε ς  κα ι  επ ίσης  να  αξ ιοπο ιούντα ι ,  ε ί τ ε  
αυτοτελώς  ε ί τ ε  σε  µε ίγµα  µε  άλλες  πο ικ ιλ ί ε ς  ο ι  οπο ίες  δ ίνουν  άλλα  
χαρακτηρ ιστ ικά  στο  συγκεκρ ιµένο ,  προσθέτουν  µάλλον  γευσ ιγνωστ ικά  
χαρακτηρ ιστ ικά  στο  συγκεκρ ιµένο  προ ϊόν ,  εν  πάση  περ ιπτώσε ι  τ ι ς  ε ίδαµε  
να  εµφιαλώνοντα ι  κα ι  αυτό  ε ίνα ι  πάρα  πολύ  ενδ ιαφέρον .  
 
 Και  νοµ ί ζω ,  κλε ίνοντας  αυτή  την  εκτενή  ίσως  απάντηση ,  ας  το  
δούµε  λ ιγάκ ι  κα ι  σαν  µ ια  πρόκληση ,  ας  µην  το  πω  ευκα ιρ ία ,  σαν  µ ία  
πρόκληση  γ ια  αυτό  το  αµπελοο ιν ικό  ελλην ικό  τοπ ίο ,  λόγω  ακρ ιβώς  αυτής   
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της  ι δ ια ι τερότητάς  της ,  της  γεωµορφολογ ικής  ι δ ια ι τερότητας ,  που  
επέτρεψε  στο  παρελθόν  να  έχουµε  πληθώρα  πο ικ ιλ ιών  ανάλογα  µε  την  
περ ιοχή  στην  οπο ία  αυτές  αναπτύσσονταν .  
 
 Είνα ι  πάρα  πολύ  ενδ ιαφέρον  να  το  δούµε  κα ι  πραγµατ ικά  να  γ ίνε ι  
ίσως  κα ι  µ ια  έρευνα  σε  βάθος ,  αν  θέλετε  να  το  δε ί τε  σε  προοπτ ική .  Να  
γ ίνε ι  µ ια  έρευνα  σε  βάθος  γ ια  το  πο ιες  από  αυτές  τ ι ς  πο ικ ιλ ί ε ς  θα  ε ίχε  
πραγµατ ικά  νόηµα  να  αναβ ιωθούν ,  να  ξαναµπούν  δηλαδή  στην  
καλλ ιέργε ια .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 
Ευχαρ ιστούµε  τον  κύρ ιο  Καραµόσχο .  Το  όνοµά  σας  µόνο  αν  ε ίνα ι  εύκολο .  
 
Κα  ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗ :  
 

Λέγοµα ι  Ζωή  Καζαντζάκη ,  ε ίµα ι  υπεύθυνη  δ ιεθνών  οργαν ισµών  στη  
Διεύθυνση  Διεθνών  Σχέσεων  του  Υπουργε ίου  Πολιτ ισµού .  

 
 Χαίροµα ι  που  βρ ίσκοµα ι  σε  αυτή  τη  συνάντηση  κα ι  που  
παρακολουθώ  τ ι ς  οµ ι λ ί ε ς  όλων ,  ε ιδ ικά  τα  αποτελέσµατα  των  workshops  
ε ίνα ι  πολύ  ενδ ιαφέροντα ,  γ ι '  αυτό  κα ι  θα  ήθελα  να  σας  αναφέρω .   
 

Αλλά  θεωρώ  ότ ι  ε ίνα ι  απαρα ίτητο  κα ι  από  την  ΕΔΟΑΟ  να  
κρατηθούν  αυτά  τα  Πρακτ ικά ,  να  επ ισηµοπο ιηθούν  από  όλες  τ ι ς  
περ ιφέρε ιε ς  της  Ελλάδος ,  δ ιότ ι  βρ ισκόµαστε  στη  Λήµνο  κα ι  δεν  έχουν  τη  
δυνατότητα  ο ι  παραγωγο ί  κα ι  ο ι  επαγγελµατ ίε ς  να  τα  παρακολουθήσουν ,  
άρα  θα  ήταν  µ ία  πολύ  καλή  ι δ έα  κα ι  προσπάθε ια  να  βγουν  τα  Πρακτ ικά  
αυτής  της  συνάντησης .  

 
 Από  την  πλευρά  µου  θα  ήθελα  να  σας  πω  ότ ι  ε ίνα ι  µ ία  πολύ  καλή  
συγκυρ ία  το  ότ ι  στο  Συµβούλ ιο  της  Ευρώπης ,  στο  οπο ίο  µετέχω  µε  την  
Επιτροπή  Πολιτ ισµού ,  υπάρχε ι  ένα  πρόγραµµα  πολ ιτ ικής  προτερα ιότητας  
που  λέγετα ι  Πρωτοβουλ ία  Κιέβου .  Το  Συµβούλ ιο  της  Ευρώπης  δηλαδή  
θέλοντας  να  υποστηρ ίξε ι  τ ι ς  περ ιοχές  του  Καυκάσου  κα ι  την  περ ιοχή  του  
Κιέβου ,  δηµ ι ούργησε  δ ιάφορα  προγράµµατα .  
 Ένα  από  τα  προγράµµατα  αυτά  που  στοχεύουν  στην  τοπ ική  
περ ιφερε ιακή  ανάπτυξη ,  ε ίνα ι  το  Πρόγραµµα  W ine ,  Cu l tu re  and  Tour i sm  
Exchange .  Δηλαδή  ανταλλαγές  ο ίνος ,  πολ ιτ ισµός ,  τουρ ισµός .  Ευθύς  εξ  
αρχής  προτε ίνανε  να  χρησ ιµοπο ιηθε ί  σαν  π ιλότος  σε  αυτό  το  πρόγραµµα  
µ ία  περ ιοχή  που  έχε ι  πολ ιτ ισµ ι κή  συγγένε ια  µε  τ ι ς  περ ιοχές  του  
Καυκάσου  κα ι  δώσαµε  την  ι δ έα  να  χρησ ιµοπο ιηθε ί  σαν  π ιλότος  το  
πρόγραµµα  των  Δρόµων  του  Κρασιού  βορε ίου  Ελλάδος .  
 Ο  κύρ ιος  ( . . . )  κα ι  η  οµάδα  των  Δρόµων  του  Κρασιού ,  µαζ ί  µε  το  
Υπουργε ίο  Πολιτ ισµού ,  οργάνωσε  µ ία  συνάντηση  στη  Θεσσαλον ίκη  όπου  
ξεκ ίνησαν  να  καλούντα ι  ο ι  παραγωγο ί  των  περ ιοχών ,  δηλαδή  των  χωρών  
του  Αρντζεµπα ϊτζάν ,  της  Γεωργ ίας ,  της  Μολδαβ ίας ,  της  Ουκραν ίας ,  στη  
συνέχε ια  µετε ίχε  η  Τουρκ ία ,  η  Βουλγαρ ία  κα ι  η  Ι ταλ ία  µε  την  εµπε ιρ ία  
της .  
 Αυτή  τη  στ ιγµή  έχουµε  εδώ  εκπροσώπους  της  Μολδαβ ίας ,  που  
δ ιοργάνωσαν  την  τελευτα ία  συνάντηση  στο  Μπούρκαρ ι ,  µαζ ί  µε  τους  
Ουκρανούς  στην  Οδησσό .  Είνα ι  ο  κύρ ιος  Καπτάρης  µε  τον  οπο ίο  µπορε ί τε  
να  µ ι λήσετε .  
 Αυτό  το  πρόγραµµα  ξεκ ίνησε  από  τη  Θεσσαλον ίκη  αλλά  στη  
συνέχε ια  οργάνωσε  συναντήσε ι ς  στο  Κουσάµπεσ ι  κα ι  στη  Σµύρνη ,  η  
τελευτα ία  συνάντηση  ήταν  στην  Οδησσό  κα ι  στο  Μπούρκαρ ι  κα ι  έχε ι  σαν  
στόχο  να  χαρτογραφήσε ι  τους  Δρόµους  του  Κρασιού  στ ι ς  περ ιοχές  αυτές  
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τ ι ς  αµπελοο ιν ικές  των  χωρών  που  σας  ανέφερα ,  αλλά  να  αναπτύξε ι  
συγχρόνως  τον  πολ ιτ ιστ ικό  τουρ ισµό  κα ι  να  δηµ ι ουργήσε ι  ένα  ευρύτατο  
πεδ ίο  ανταλλαγών  µεταξύ  των  επαγγελµατ ιών  του  ο ίνου ,  του  τουρ ισµού ,  
αλλά  συγχρόνως  να  συµπερ ιλάβε ι  την  πολ ιτ ιστ ική  κληρονοµ ιά  κα ι  τ ι ς  
επ ιχε ιρήσε ι ς  του  πολ ιτ ισµού  µέσα  στον  προβληµατ ισµό  κα ι  να  τ ι ς  
συµπερ ιλάβε ι  στη  χαρτογράφηση .  
 Θα  ήθελα  να  πω  ότ ι  στο  Υπουργε ίο  Πολιτ ισµού  αυτή  τη  στ ιγµή ,  
µετά  την  επ ικο ινων ία  που  ε ίχαµε ,  η  ΕΔΟΑΟ  µετέχε ι  αρχής  εξ  αρχής  
βέβα ια ,  ο  κύρ ιος  Μπουτάρης ,  στην  οµάδα  εργασ ίας  που  έχε ι  δηµ ι ουργηθε ί  
γ ια  αυτό  το  πρόγραµµα .  
 Η  επ ικο ινων ία  µας  µε  το  Υπουργε ίο  Τουρ ισµού  δηµ ι ουργε ί  αυτή  τη  
στ ιγµή ,  έβαλε  τ ι ς  βάσε ι ς  γ ια  τη  δηµ ι ουργ ία  µ ία ς  δ ιυπουργ ικής  επ ι τροπής ,  
η  οπο ία  θα  σχεδ ιάσε ι  κα ι  θα  υλοπο ιήσε ι ,  θα  κάνε ι  δηλαδή  τη  
χαρτογράφηση  των  Δρόµων  του  Κρασιού  της  Ελλάδος .  
 Δηλαδή  δεν  ε ίνα ι  αυτή  τη  στ ιγµή  ανάγκη  να  υπάρχουν  τοπ ικο ί  
Δρόµο ι  του  Κρασιού ,  αλλά  να  υπάρχε ι  ένα  εν ια ίο  πρόγραµµα  που  θα  
προσπαθήσε ι  αυτή  η  επ ι τροπή  να  το  προωθήσε ι .  Σε  αυτό  το  πρόγραµµα  
πρέπε ι  να  βοηθήσουν ,  εκτός  από  την  ΕΔΟΑΟ  κα ι  το  Υπουργε ίο  
Τουρ ιστ ικής  Ανάπτυξης ,  ο ι  τοπ ικές  περ ιφερε ιακές  οργανώσε ις  των  
αµπελουργών  κα ι  κάθε  επαγγελµατ ίας  που  θα  υπάρχε ι  γύρω  από  τ ι ς  
δ ιαδροµές  του  κρασ ιού .  
 Ήθελα  να  πω  ότ ι  αυτή  τη  στ ιγµή  ε ίνα ι  εδώ  ο  κύρ ιος  T in lo t ,  ο  
οπο ίος  ασχολήθηκε  γ ια  τα  s t anda rds  αυτού  του  προγράµµατος  κα ι  βοηθάε ι  
συνεχώς  το  πρόγραµµα .  Νοµ ί ζω  ότ ι  έχε ι  συνε ισφέρε ι  πάρα  πολύ .   
 Και  ένα  άλλο  θέµα  θα  ήθελα  να  θ ίξω ,  επ ι τρέψτε  µου  µ ια  κα ι  
βρ ίσκετα ι  εδώ  εκπρόσωπος  του  Πανεπ ιστηµ ί ου  Αιγα ίου .  Έγινε  µ ια  
συζήτηση  µε  τον  κύρ ιο  T in lo t ,  ο  οπο ίος  ε ίνα ι  δ ιδάσκων  στην  έδρα  
UNESCO  κα ι  µε  τον  κύρ ιο  Ρούβαλη ,  αν  ε ίνα ι  δυνατόν  να  δηµ ι ουργηθε ί  
µ ία  έδρα  UNESCO  στο  Πανεπ ιστήµ ι ο  Μυτιλήνης ,  σε  συνεργασ ία  µε  την  
έδρα  UNESCO που  ε ίνα ι  γ ια  τ ι ς  παραδόσε ι ς  του  κρασ ιού  στη  
Μπουργκόνη .   
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Σας  ευχαρ ιστούµε  πάρα  πολύ .  Τον  λόγο  έχε ι  ζητήσε ι  ο  κύρ ιος  Λέλεκας  
κα ι  µετά  ε ίνα ι  ο  Δήµαρχος  Πεζών .  Όχι ,  οπότε  ε ίνα ι  ο  Δήµαρχος  Πεζών .  
 
Κος  ΚΥΠΡΙΩΤΑΚΗΣ :  
 

Ο  κύρ ιος  Αλεξάκης ,  ο  οπο ίος  ε ίνα ι  καλός  φίλος  κα ι  αν  δεν  το  έχετε  
δ ιαπ ιστώσε ι  ε ίνα ι  εντελώς  α ιρετ ικός ,  µου  ε ίπε  να  πω  µ ια  µαντ ινάδα .   

 
 Λέε ι  λο ιπόν  ένας  λα ϊκός  πο ιητής  στην  Κρήτη :  "Πίνω  κρασ ί  κα ι  δεν  
µεθώ ,  ρακή  κα ι  δεν  µε  π ιάνε ι ,  µόνο  το  µπρούσκο  του  σεβντά  στην  όρεξη  
µε  φτάνε ι" .  Αφιερωµένη  σε  όλες  τ ι ς  ερωτ ικές  κυρ ίες  που  ε ίνα ι  στην  παρέα  
µας .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Ευχαρ ιστούµε  πάρα  πολύ .  
 
Κος  ΚΥΠΡΙΩΤΑΚΗΣ :  
 

Και  κάτ ι  πεζό  τώρα .  Στην  ε ισήγηση  από  το  workshop  της  σχέσης  
της  αυτοδ ιο ίκησης  µε  τον  ο ινοτουρ ισµό ,  έχε ι  παραληφθε ί  εντελώς  η  
ύπαρξη  της  Ένωσης  Ελλην ικών  Πόλεων  Κρασιού .   

 
 Είνα ι  µ ια  προσπάθε ια  που  έχε ι  ξεκ ινήσε ι  στα  πλα ίσ ια  της  ΚΕΔΚΕ  
κα ι  που  ε ίχε  µ ια  δραστηρ ιότητα  όχ ι  πολύ  έντονη  κα ι  ίσως  γ ι '  αυτό  η  
παρουσ ία  της  να  µην  έγ ινε  α ισθητή .  Όµως  καταφέραµε  να  κάνουµε  ένα  
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δ ιεθνές  συνέδρ ιο  πρ ιν  από  µερ ικά  χρόν ια ,  του  ευρωπα ϊκού  δ ικτύου  
πόλεων  κρασ ιού ,  το  κάναµε  στην  Κρήτη ,  στα  Πεζά .  
 
 Βγήκαν  εξα ιρετ ικά  συµπεράσµατα  κα ι  θεωρώ  ότ ι  ε ίνα ι  ένας  όρος  
που  υπάρχε ι  κα ι  εδώ  ακόµα ,  συγκροτήθηκε  το  Προεδρε ίο  πρ ιν  από  πέντε -
έξ ι  µήνες ,  έχουµε  κα ι  ένα  στέλεχος  εδώ  από  την  ΚΕΔΚΕ  που  έχε ι  πάρε ι  
όλο  το  φορτ ίο  αυτό .   
 
 Θα  έλεγα  λο ιπόν  µε  το  κύρος  που  έχε ι  η  Διεπαγγελµατ ική  κα ι  ο  
Πρόεδρος  προσωπικά ,  να  κάναµε  ένα  ραντεβού  µε  τον  Πρόεδρο  της  
ΚΕΔΚΕ  κα ι  µε  το  Διο ικητ ικό  Συµβούλ ιο .  Και  επε ιδή  τα  χρηµατοδοτ ικά  
προγράµµατα  µέσα  από  το  ΕΣΠΑ  αλλά  κα ι  από  το  'Αλέξανδρος  
Μπαλτατζής '  δεν  ε ίνα ι  πάρα  πολύ  εύκολα  προσεγγ ίσ ιµα ,  αν  δεν  υπάρχε ι  
µ ία  οργανωµένη  κα ι  σχεδ ιασµένη  πολ ιτ ική  της  αυτοδ ιο ίκησης ,  της  
αυτοδ ιο ίκησης  που  θέλε ι  να  ε ίνα ι  ενεργή  σε  αυτή  την  υπόθεση  κα ι  των  
επαγγελµατ ιών  του  κρασ ιού  κα ι  των  φορέων  που  ασχολούντα ι .  
 
 Να  συµφωνήσουµε ,  αν  ε ίνα ι  δυνατόν  µέσα  στα  πλα ίσ ια  κα ι  αυτού  
του  Συνεδρ ίου ,  στο  κλε ίσ ιµο ,  γ ια  κάπο ια  πράγµατα  που  µπορε ί  να  
αφορούν  προτερα ιότητα  γ ια  να  ζητήσουµε  χρηµατοδοτ ική  από  το  επόµενο  
Πλαίσ ιο  Στήρ ιξης ,  µε  την  πολ ιτ ική  στήρ ιξη  της  ΚΕΔΚΕ  κα ι  τη  δ ιεκδ ίκηση  
επ ιµέρους  περ ιοχών  που  σχετ ί ζοντα ι  µε  το  κρασ ί .  Πιο  συγκεκρ ιµένα  
δηλαδή .  
 
 Αν  συνεχ ίσουµε  να  χρηµατοδοτούµε  επ ισκέψ ιµα  ο ινοπο ιε ία ,  
συνεχ ίσουµε  να  χρηµατοδοτούµε  κα ι  άλλες  υποδοµές ,  ε ίνα ι  ένας  τρόπος  
γνωστός  που  τον  ξέρουµε  κα ι  µάλλον  αυτό  θα  συµβε ί  αν  δεν  κάνουµε  κάτ ι  
άλλο .  Αν  δεν  κάνουµε  τ ι ς  p lus  ενέργε ι ε ς ,  τ ι ς  ενέργε ι ε ς  που  χρε ιάζοντα ι  
δηλαδή  γ ια  να  στηρ ιχθούν  αυτά  που  έχουµε  κάνε ι  µέχρ ι  σήµερα .  Να  τα  
εν ισχύσουµε .  Να  επενδύσουµε  µε  πολ ιτ ισµό  πάνω  σε  αυτά .   
 

Δεν  ε ίνα ι  εύκολο  να  φύγε ι  ένας  τουρ ίστας  από  τη  Χερσόνησο  του  
Ηρακλε ίου  κα ι  να  έρθε ι  στην  ενδοχώρα  του  Ηρακλε ίου ,  αν  δεν  έχω  κάτ ι  
να  τον  προκαλέσω .  Αν  δεν  έχω  µε  κάπο ιον  τρόπο  να  µπορέσω  να  τον  φέρω  
κοντά .  

 
Ένας  τρόπος  λο ιπόν ,  το  δόλωµα  αν  θέλετε ,  ε ίνα ι  µ ια  σοβαρή  

πολ ιτ ιστ ική  εκδήλωση ,  που  θα  έρθε ι  να  γνωρ ίσε ι  µε  σοβαρό  τρόπο  γ ια  το  
κρασ ί .  Για  να  δ ιοργανωθε ί  όµως  αυτό  χρε ιάζετα ι  χρήµατα  κα ι  τα  χρήµατα  
αυτά  µπορούν  να  δ ιατεθούν  από  τα  προγράµµατα ,  αν  αυτό  έχε ι  έτσ ι  
συµφωνηθε ί  πολ ιτ ικά .  

 
Επε ιδή  ε ίνα ι  κρ ίσ ιµη  η  φάση ,  γ ιατ ί  τώρα  σχεδ ιάζοντα ι  κα ι  το  

LEADER  έχε ι  βγε ι  προς  δ ιαβούλευση  κα ι  µπορούµε  να  συµφωνήσουµε  µε  
το  Υπουργε ίο  Γεωργ ίας  τώρα .  Το  Υπουργε ίο  Πολιτ ισµού  δεν  έχε ι  
επ ιχε ιρησ ιακό  πρόγραµµα ,  αλλά  έχουν  επ ιµέρους  ο ι  περ ιφέρε ιε ς  κα ι  αν  
συµφωνηθε ί  σε  επ ίπεδο  κεντρ ικό  από  το  Υπουργε ίο  Πολιτ ισµού ,  µπορε ί  
να  παροτρύνε ι  ή  αν  θέλετε  να  π ιέσε ι  κα ι  τ ι ς  περ ιφέρε ιε ς  να  δοθούν  
χρήµατα  σε  αυτή  την  υπόθεση ,  που  π ιστεύω  ότ ι  αν  δεν  γ ίνε ι  τώρα  µέχρ ι  
τον  Σεπτέµβρη ,  όταν  το  κάνουµε  αργότερα  δεν  θα  έχε ι  κανένα  νόηµα .  

 
Αυτή  θα  µπορε ί  να  ε ίνα ι  κα ι  η  ουσ ιαστ ική  συµβολή  τώρα ,  γ ια  να  

έχουµε  αποτελέσµατα  της  αυτοδ ιο ίκησης .  
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 
Ευχαρ ιστούµε  πάρα  πολύ .  Να  αναφέρω  ότ ι  στα  workshops  παρευρέθηκε  ο  
Πρόεδρος  των  Πόλεων  του  Κρασιού .  
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Επίσης ,  προς  την  κυρ ία  Καζαντζάκη ,  όλες  ο ι  οµ ι λ ί ε ς  καταγράφοντα ι ,  θα  
γ ίνουν  κα ι  ο ι  αποµαγνητοφωνήσε ι ς  κα ι  θα  δοθούν  σε  CD στους  
συµµετέχοντες  του  Συνεδρ ίου .   
 
 Άλλη  ερώτηση ;  Ο  κύρ ιος  Μπουτάρης .  
 
Κος  ΜΠΟΥΤΑΡΗΣ :  
 

Θέλω  να  κάνω  δυο -τρε ι ς  ερωτήσε ι ς  κα ι  παρατηρήσε ι ς .   
 

 Το  πρώτο  ε ίνα ι  το  ότ ι  σήµερα  έχουµε  στη  χώρα  τρε ι ς -τέσσερ ι ς  
τάσε ι ς .  Η  µ ία  ε ίνα ι  το  ΚΕΡΑΣΜΑ ,  που  προσπαθούµε  να  ξεκ ινήσουµε  κάτ ι  
σήµερα .  Το  δεύτερο  ε ίνα ι  το  σήµα  του  ΕΟΤ .  Το  σήµα  του  ΕΟΤ ,  το  οπο ίο  
έχε ι  κα ι  το  σήµα  της  κουζ ίνας ,  το  οπο ίο  δεν  ε ίµα ι  απόλυτα  σίγουρος  τ ι  
ακρ ιβώς  περ ιλαµβάνε ι .  
 
 Το  τρ ί το  ε ίνα ι  ότ ι  πρέπε ι  να  αποκαταστήσε ι  ένα  σήµα  στα  
συνεργαζόµενα  µέλη ,  το  οπο ίο  αφορά  τα  ξενοδοχε ία ,  τα  εστ ιατόρ ια  κα ι  τα  
λο ιπά  κα ι  υπάρχε ι  µ ία  πλε ιάδα  σηµάτων  που  έχουν  ένα  κο ινό  
χαρακτηρ ιστ ικό .  Δεν  ξέρουµε  τη  δ ιαδ ικασ ία  ελέγχου ,  δηλαδή  κατά  πόσον  
αυτά  τα  σήµατα  τα  πα ίρνε ι  κάπο ιος  άπαξ  κα ι  µετά  ξεχν ιέ τα ι  κα ι  ξεβάφε ι  
ίσως ,  ουσ ιαστ ικά  κα ι  τυπ ικά .  
 
 Αυτό  ε ίνα ι  µ ία  ερώτηση  που  θέτω  στο  πάνελ  ή  αν  θέλετε  θέτω  στον  
κλάδο  γ ια  δ ιερεύνηση .  Τι  θα  κάνουµε  γ ια  όλη  αυτή  την  ισ τορ ία ;  Θα  
αφήσουµε  να  κυκλοφορούν  σήµατα  γεν ικώς ;  Θα  προσπαθήσουµε  να  
αποκαταστήσουµε  ένα  σήµα  το  οπο ίο  θα  καλύπτετα ι  από  τα  κρασ ιά  σαν  
πρωταγων ιστής  σε  αυτή  την  ισ τορ ία ;  
 
 Το  δεύτερο  που  ήθελα  να  παρατηρήσω  σαν  σηµαντ ικό  ε ίνα ι  ένα  
µε ιονέκτηµα  σε  όλο  το  πακέτο  το  πο ιοτ ικό  όλης  της  γαστρονοµ ία ς ,  
κουζ ίνας  κα ι  λο ιπά ,  ε ίνα ι  το  περ ίφηµο  a l l - inc lus ive .  Αν  πας  στα  
ξενοδοχε ία  τα  µεγάλα  που  έχουν  το  a l l - inc lus ive ,  δεν  θα  σχολ ιάσω  το  
φαγητό ,  αλλά  τα  κρασ ιά  συνήθως  ε ίνα ι  από  µέτρ ια  ως  πολύ  κακά .  
Συνήθως  ετ ικέτες  τ ι ς  οπο ίες  δεν  µπορε ί ς  ποτέ  να  τ ι ς  βρε ι ς  στην  αγορά  ή  
ε ίνα ι  own  labe l  ή  ε ίνα ι  κρασ ιά  τα  οπο ία  δ ίνοντα ι  κατά  παραγγελ ία  κα ι  το  
κο ινό  χαρακτηρ ιστ ικό  τους  ε ίνα ι  ότ ι  ε ίνα ι  άθλ ια  σε  τ ιµή  κτήσης .  Είνα ι  
εξα ιρετ ικά  χαµηλής  τ ιµής  κα ι  προφανώς  αγνώστου  προέλευσης .  
 
 Ένα  τρ ί το  σηµε ίο  ε ίνα ι  ότ ι  θα  πρέπε ι  ίσως  να  αναπτύξουµε  κα ι  την  
κουζ ίνα  των  υποπρο ϊόντων  ή  των  παραπρο ϊόντων  του  κρασ ιού .  Το  ξύδ ι .  
Το  ξύδ ι  από  δ ιάφορες  κατηγορ ίες  κρασ ιών ,  από  δ ιάφορες  πο ικ ιλ ί ε ς  
κρασ ιών .   
 

Υπάρχουν  στην  Ελλάδα ,  απλώς  δεν  τα  έχουµε  αρκετά  
αναβαθµ ισµένα ,  ε ίνα ι  σαν  την  αρχ ιτεκτον ική  την  κληρονοµ ιά  την  παλ ιά ,  
που  θέλουµε  να  απαλλαγούµε  από  το  παλ ιό  το  σπ ίτ ι  γ ιατ ί  µας  θυµ ί ζ ε ι  τη  
µ ι ζ έρ ια  κα ι  τη  φτώχε ια  µας .  Κι  έτσ ι  καταστρέφουµε  το  παλ ιό  κα ι  κάνουµε  
κα ινούργ ιε ς  τούρτες -σπ ίτ ια  κα ι  λέµε  ότ ι  έχουµε  προοδεύσε ι .  

 
 Ή  έχε ι  καταντήσε ι  η  τ ιραµ ισού  να  ε ίνα ι  εθν ικό  γλυκό  όπως  ε ίνα ι  
κα ι  ο  νες  καφές  εθν ικό  ποτό  κα ι  έχουµε  ξεχάσε ι  τη  µουσταλευρ ιά .  
Διάφορα  τέτο ια  πραγµατάκ ια ,  τα  οπο ία  ίσως  θα  ήταν  αντ ικε ίµενο  
απασχόλησης  όταν  θα  αρχ ίσουµε  να  µ ι λάµε  ίσως  κα ι  π ιο  πολύ  γ ια  τον  
ο ινοτουρ ισµό .  
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 Και  το  τέταρτο  κα ι  τελευτα ίο  ε ίνα ι  σε  σχέση  µε  αυτά  που  ε ίπε  κ ι  ο  
Δήµαρχος .  Το  πρόβληµα  στην  Ελλάδα  µε  τους  κρασάδες  ε ίνα ι  ότ ι  δεν  
έχουν  αρκετές  κρ ίσ ιµες  µάζες .  Σε  όλη  τη  βόρε ια  Ελλάδα  ε ίνα ι  38  
ο ινοπο ιε ία  γραµµένα  στην  Ένωση .  Μόνο  στην  περ ιοχή  της  Τοσκάνης  ε ίνα ι  
600  ο ινοπο ιε ία .  
 
 Αντ ιλαµβάνεστε  ότ ι  εάν  εµε ί ς  που  µαζεύουµε  λεφτά  να  βγάλουµε  
ένα  φυλλάδ ιο  κα ι  χρε ιάζοντα ι  1 .000  ευρώ ,  τα  38  τα  οπο ία  θα  κληθούν  να  
δώσουν  από  25  ευρώ ,  στην  Τοσκάνη  θα  κληθούν  να  δώσουν  το  1 ,5  ευρώ .  
Καταλαβα ίνετε ,  αυτή  η  κρ ίσ ιµη  µάζα  δηµ ι ουργε ί  πολύ  µεγάλο  πρόβληµα  
στη  λε ι τουργ ία  των  ο ινοπο ιε ίων .  
 
 Γι '  αυτό  πα ίζε ι  πολύ  µεγάλο  ρόλο  η  τοπ ική  αυτοδ ιο ίκηση ,  να  
µπορέσε ι  η  τοπ ική  αυτοδ ιο ίκηση  να  στηρ ίξε ι  όλες  αυτές  τ ι ς  ισ τορ ίε ς .  Είπα  
πέντε  ι δ έες ,  µακάρ ι  να  µπορέσουµε  να  τ ι ς  προχωρήσουµε .  Ευχαρ ιστώ .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 
Θα  ήθελε  κανε ί ς  από  τους  υπεύθυνους  της  οµάδας  εργασ ίας  να  απαντήσε ι ,  
να  δώσε ι  κάπο ιες  απαντήσε ι ς  στον  κύρ ιο  Μπουτάρη ;  Ο  κύρ ιο ς  
Καραµόσχος .  
 
Κος  ΚΑΡΑΜΟΣΧΟΣ :  
 
Δύο  ερωτήµατα ,  σήµα  πο ιότητας  τ ι  µέλλε ι  γενέσθα ι  κα ι  δεύτερον ,  κρ ίσ ιµη  
µάζα .  Προβληµατ ισµο ί  ή  ερωτήµατα .  
 
 Σε  ό ,τ ι  αφορά  το  θέµα  των  σηµάτων  πο ιότητας ,  το  πρώτο  θετ ικό  
ε ίνα ι  καταρχήν  ότ ι  η  ελλην ική  κο ινων ία  ζυµώνετα ι  µε  το  ζήτηµα  της  
πο ιότητας ,  εδώ  κα ι  αρκετό  κα ιρό  βέβα ια ,  αλλά  βλέποντας  µάλλον  το  
έλλε ιµµα  της  πο ιότητας  στ ι ς  υπηρεσ ίες  κα ι  τα  προ ϊόντα ,  καλό  ε ίνα ι  να  
ζυµωθε ί  στη  συνέχε ια  γ ια  ακόµη  περ ισσότερο .  Προσωπική  άποψη  βέβα ια ,  
νοµ ί ζω  πως  ε ίνα ι  κο ινός  τόπος  λ ίγο -πολύ .  
 
 Σε  ό ,τ ι  αφορά  το  τ ι  µέλλε ι  γενέσθα ι  γ ια  το  θέµα  της  πο ιότητας  κα ι  
το  σήµα  της  πο ιότητας ,  η  άποψη  η  προσωπική  µου  ε ίνα ι :  άσπρη  γάτα ,  
µαύρη  γάτα ,  ποντ ίκ ια  π ιάνε ι ;  Δηλαδή  έχουµε  30  σήµατα  πο ιότητα  κα ι  θα  
έχουµε  άλλα  50  σήµατα  πο ιότητας ,  αυτά  προωθούντα ι  κα ι  
χρηµατοδοτούντα ι  σε  τοπ ικό  κα ι  σε  εθν ικό  επ ίπεδο  από  δ ιάφορες  δράσε ι ς  
κα ι  προγράµµατα .  
 
 Το  θέµα  ε ίνα ι  πο ιό  από  αυτά  τα  σήµατα  πο ιότητας  θα  αποδε ιχθε ί  
αξ ιόπ ιστο  κα ι  β ιώσ ιµο .  Αυτό  ε ίνα ι  τελ ικά  το  οπο ίο  θα  παρακαλάνε  στο  
τέλος  ο ι  επ ιχε ιρήσε ι ς  να  υ ιοθετήσουν ,  θα  παρακαλάνε  ο ι  επ ιχε ιρήσε ι ς  γ ια  
να  αξ ιοπο ιήσουν  στο  πλα ίσ ιο  της  καθοδήγησης  του  προσανατολ ισµού  
επ ισκεπτών  κα ι  τουρ ιστών  προς  τα  εκε ί  κα ι  τα  λο ιπά .  
 
 Ξέρουµε  πώς  δουλεύε ι  η  αγορά  κα ι  από  τη  στ ιγµή  που  ένας  
µηχαν ισµός ,  ένα  σήµα  αποδε ικνύετα ι  ως  αξ ιόπ ιστο ,  τότε  κερδ ίζε ι  τα  
υπόλο ιπα  σήµατα .  Είνα ι  ένας  αγώνας  δρόµου ,  όχ ι  µε  την  ταχύτητα  αλλά  
µε  την  αποτελεσµατ ικότητα  κα ι  την  αξ ιοπ ιστ ία .  Και  αυτό  νοµ ί ζω  πρέπε ι  
όλο ι  µας  εδώ  µέσα  να  το  έχουµε  στο  µυαλό  µας ,  ότ ι  έχουν  τελε ιώσε ι  π ια  
τα  ψέµατα  κα ι  πρέπε ι  να  ε ίµαστε  σοβαρο ί  σε  αυτό  που  κάνουµε  γ ια  να  
έχουµε  αποτελέσµατα .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Θα  έλεγα  ότ ι  αυτό  πρέπε ι  να  ε ίνα ι  το  βασ ικό  σηµε ίο  επ ικο ινων ίας  κα ι  το  
βασ ικό  µας  σήµα  θα  πρέπε ι  να  ε ίνα ι  η  οµπρέλα  της  Ελλάδας  κα ι  από  εκε ί  
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κα ι  πέρα  να  βγούνε  άλλα  σήµατα ,  π ιθανότατα  σε  ένα  τοπ ικό  επ ίπεδο ,  αλλά  
να  έχουν  σαν  κεντρ ικό  σηµε ίο  το  δηµ ι ουργ ικό ,  τη  σκέψη  του  
προγράµµατος  ΚΕΡΑΣΜΑ .  
 Δεν  ξέρω  αν  ο ι  εκπρόσωπο ι  του  ΕΠΟ  θα  ήθελα  να  τοποθετηθούν  
πάνω  στο  συγκεκρ ιµένο  θέµα  που  ανέφερε  κα ι  ο  κύρ ιος  Μπουτάρης .  
 
Κος  ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ :  
 

Γεν ικά  αυτό  που  έχουµε  πε ι  κα ι  το  ε ίπαµε  κα ι  χθες  ε ίνα ι  ότ ι  πολλές  
προσπάθε ιε ς  ο ι  οπο ίες  λε ι τουργούν  περ ιφερε ιακά  κα ι  αποσπασµατ ικά ,  
µπορούν  να  έχουν  τ ι ς  καλύτερες  των  προθέσεων ,  αλλά  πολλές  φορές  
δηµ ι ουργούν  σύγχυση  κα ι  δεν  φέρνουν  αθρο ιστ ικά  τα  αποτελέσµατα  που  
θέλουµε .  

 
 Αυτό  γ ίνετα ι  πολλές  φορές  κα ι  µε  τα  σήµατα .  Αυτή  τη  στ ιγµή  
έχουµε  φτάσε ι  να  έχουµε  ένα  ρεκόρ  από  δ ιάφορα  σήµατα  που  επ ί  της  
ουσ ίας  κανένα  από  αυτά  δεν  λέε ι  τ ίποτα .  Έχουµε  σκεφτε ί  πάρα  πολύ ,  
έχουµε  κουβεντ ιάσε ι  µε  τους  περ ισσότερους  από  εσάς  σκέψε ι ς  τέτο ιου  
τύπου .  
 
 Αυτό  που  καταλήγουµε  ε ίνα ι  ότ ι  τελ ικά  ένα  ακόµα  σήµα  ε ίνα ι  ένα  
ντεκόρ  παραπάνω  σε  αυτή  τη  δ ιαδ ικασ ία .  Θεωρούµε  ότ ι  χρε ιάζοντα ι  πολύ  
δύσκολες  δ ιαδ ικασ ίες ,  ελεγκτ ικο ί  µηχαν ισµο ί  γ ια  να  δώσουν  ένα  σήµα .  
Αυτό  που  π ιστεύουµε  εµε ί ς  από  τη  δ ική  µας  πλευρά  ε ίνα ι  ότ ι  πρέπε ι  να  
προβάλλε ι ς  προσπάθε ιε ς .  
 
 Πρέπε ι  να  προβάλλε ι ς  προσπάθε ιε ς  κα ι  πρέπε ι  να  µπε ι ς  σε  µ ια  
δ ιαδ ικασ ία  µε  την  τοπ ική  κο ινων ία ,  να  τηρούντα ι  κάπο ιο ι  όρο ι  κα ι  
κάπο ιες  προϋποθέσε ι ς .  Όλοι  µας  έχουµε  τέτο ιου  ε ίδους  παραδε ίγµατα .  
Πρέπε ι  να  ξεκ ινήσουµε  κα ι  να  δηµ ι ουργήσουµε  µε  όρους  µάρκετ ινγκ  κα ι  
επ ικο ινων ίας  την  αναγκα ιότητα  του  να  συµµετέχουν  περ ισσότερες  
επ ιχε ιρήσε ι ς ,  περ ισσότερο ι  φορε ί ς  στη  λογ ική  του  ΚΕΡΑΣΜΑ  κα ι  
νοµ ί ζουµε  ότ ι  ε ίνα ι  ο  µόνος  τρόπος  που  µπορε ί  να  φέρε ι  αποτέλεσµα .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Ευχαρ ιστούµε  τον  κύρ ιο  Κατσαν ιώτη .  Θα  ήθελε  να  πάρε ι  κάπο ιος  άλλος  
τον  λόγο ;  Ο  κύρ ιος  Καραµόσχος .  
 
Κος  ΚΑΡΑΜΟΣΧΟΣ :  
 

Επε ιδή  αυτό  το  θέµα  της  πο ιότητας  ε ίνα ι  τροµακτ ικά  σηµαντ ικό ,  
πρώτον  η  πο ιότητα  δεν  ε ίνα ι  ένα  θέµα  που  απλά  επ ιβάλλετα ι .  Είνα ι  ένα  
θέµα  κουλτούρας ,  δ ιότ ι  περ ιµένουµε  από  τ ι ς  επ ιχε ιρήσε ι ς  να  εφαρµόσουν  
συστήµατα  πο ιότητας ,  πάρα  πολύ  σηµαντ ικό .  

 
 Αν  δεν  δ ιαπα ιδαγωγηθούν  ο ι  επ ιχε ιρήσε ι ς  στο  να  κάνουν  τη  θυσ ία  
που  απα ιτε ί τα ι  γ ια  να  ε ισαγάγουν  κα ι  τηρήσουνε  πο ιοτ ικές  προδ ιαγραφές ,  
πο ιότητα  θα  περ ιµένουµε  άλλα  20  χρόν ια  γ ια  να  εφαρµοστε ί  στον  τόπο  
µας  κα ι  γ ι '  αυτό  όλα  αυτά  τα  σήµατα  έχουν  κάπο ιο  peak  κα ι  µετά  
εξαφαν ίζοντα ι .  
 
 Άρα  ε ίνα ι  ένα  πάρα  πολύ  σηµαντ ικό  θέµα .  Διαπα ιδαγώγηση  σε  
θέµατα  πο ιότητας  κα ι  αυτόν  τον  ρόλο  αν  θέλετε  εξυπηρετούν  τα  τοπ ικά  
σήµατα  πο ιότητας ,  που  δεν  περ ιµένε ι  κανε ί ς  ότ ι  αυτά  τα  τοπ ικά  σήµατα  
θα  εξαπλωθούν  σε  ολόκληρη  τη  χώρα  κα ι  θα  βγούνε  λες  κ ι  ε ίνα ι  πρότυπα ,  
αλλά  ζυµώνουν  τον  κόσµο  σε  λογ ικές  κα ι  φιλοσοφ ίες  πο ιότητας .  
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 Ποιότητα ,  επαναλαµβάνω  κα ι  πάλ ι ,  σηµα ίνε ι  θυσ ία .  Θέλω  απλά  να  
αναφέρω  ένα  µ ι κρό  παραδε ιγµατάκ ι .  Πάρτε  το  Reg io  M i l l a  στην  Ι ταλ ία  
κα ι  δε ί τε  λ ιγάκ ι  τους  ελέγχους  που  κάνε ι  το  τοπ ικό  κονσόρτ ιο  των  
παραγωγών  του  της  παρµεζάνας  κα ι  δε ί τε  τ ι  f a l l  ou t s  έχε ι  εκε ί  πέρα  σαν  
αποτέλεσµα  των  δ ιαδ ικασ ιών  ελέγχου  των  µηχαν ισµών  που  έχε ι  
αποφασ ίσε ι  ο  τοπ ικός  σύνδεσµος  παραγωγών .  
 
 Παίζοντα ι  δ ισεκατοµµύρ ια  σε  κάθε  µ ία  παραγωγή  παρµεζάνας  κα ι  
αν  το  απορρ ίψε ι ς  από  κατηγορ ία  Α  κα ι  το  κάνε ι ς  κατηγορ ία  Β ,  αυτό  
σηµα ίνε ι  ότ ι  χάνω  ένα  µεγάλο  κοµµάτ ι  από  τον  αναµενόµενο  τζ ίρο  τον  
οπο ίο  περ ιµένω  εγώ  να  έχω  σαν  µ ία  επ ιχε ίρηση .  
 
 Είνα ι  πάρα  πολύ  σηµαντ ικό  αυτό  το  πράγµα .  Το  ί δ ιο  πράγµα  κα ι  
στο  ξύδ ι ,  µ ια  κα ι  αναφέρθηκε  το  ξύδ ι .  Υπάρχουν  ξύδ ια  τα  οπο ία  
πωλούντα ι  35 ,  40  κα ι  100  ευρώ  το  µπουκαλάκ ι  το  τόσο  κα ι  υπάρχουν  
ξύδ ια  βεβα ίως  τα  οπο ία  πωλούντα ι  εξ ίσου  αλλά  σε  ποσότητα  ενός  
βαρελ ιού .  Πολύ  σηµαντ ικό ,  αλλά  αυτό  σηµα ίνε ι  κο ινή  συµφωνία  των  
παραγωγών  να  δεχθούν  τ ι ς  θυσ ίες  που  απα ιτε ί  ενδεχοµένως  η  απόρρ ιψη  
µ ια ς  παρτ ίδας  από  την  παραγωγή  τους .  Κι  αυτό  ε ίνα ι  πάρα  πολύ  
σηµαντ ικό .  
 
 Δείτε  τα  αστέρ ια  στα  ξενοδοχε ία ,  πόσα  χρόν ια  παλεύουµε  κα ι  πε ί τε  
µου  πο ιά  από  τα  πεντάστερα  ξενοδοχε ία  στην  Ελλάδα  ε ίνα ι  όντως  
πεντάστερα .  Και  γ ια  πο ιό  λόγο  δεν  µπορούµε  να  το  εφαρµόσουµε .  Πάρα  
πολύ  σηµαντ ικό  θέµα  αυτό  το  πράγµα .  
 
 Χρε ιάζετα ι  εκπα ίδευση ,  χρε ιάζετα ι  ζύµωση  πάνω  σε  αυτή  την  
ισ τορ ία  κα ι  συνε ιδητοπο ίηση  εν  πάση  περ ιπτώσε ι  ότ ι  πρέπε ι  να  υποστούµε  
θυσ ίες  γ ια  να  παρέχουµε  πο ιοτ ικές  υπηρεσ ίες  κα ι  προ ϊόντα .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Έχουµε  µ ία  παρέµβαση  του  κυρ ίου  Κατσαν ιώτη .  
 
 
Κος  ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ :  
 

Η  πο ιότητα  δεν  ε ίνα ι  θυσ ία  κα ι  υποχρέωση ,  ε ίνα ι  προ ϊόν  πα ιδε ίας ,  
εκπα ίδευσης  κα ι  κουλτούρας  αφενός ,  αλλά  δεν  ε ίνα ι  σε  καµ ία  περ ίπτωση  
θυσ ία .  

 
 Δεύτερον ,  ε ίνα ι  γνώση  των  προ ϊόντων  µας .  Πολλές  φορές  ο ι  ί δ ιο ι  
έχουµε  ξεχάσε ι  την  αξ ία  των  προ ϊόντων  µας .  Μάθαµε  µέσω  Ι ταλ ίας  τη  
ρόκα  κα ι  το  γλυκάδ ι  ως  µπαλσάµ ι κο ,  όπως  πολύ  εύστοχα  ε ίπε  κάπο ιος  εδώ  
µέσα .  Είνα ι  δ ικά  µας  προ ϊόντα ,  υπάρχουν .  Η  ρόκα  έσωσε  την  Αθήνα  στην  
κατοχή .  
 
 Το  δεύτερο  ε ίνα ι  ότ ι  ελεγκτ ικο ί  µηχαν ισµο ί  υπάρχουν  παντού .  
Καλύτερο ι ,  χε ιρότερο ι ,  υπάρχουν  κα ι  στην  Ι ταλ ία .  Είδατε  τ ι  έγ ινε  µε  τη  
µοτσαρέλα .  Θέλω  να  πω  ότ ι  ο ι  ελεγκτ ικο ί  µηχαν ισµο ί  από  µόνο ι  τους ,  αν  
δεν  υπάρχε ι  πα ιδε ία ,  κουλτούρα  κα ι  συµµετοχή  στην  προσπάθε ια ,  όλα  τα  
σήµατα ,  όλο ι  ο ι  ελεγκτ ικο ί  µηχαν ισµο ί  νοµ ί ζω  ότ ι  δεν  µπορούν  να  φέρουν  
το  αποτέλεσµα .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Ο  κύρ ιος  Σιγάλας  έχε ι  τον  λόγο .  
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Κος  ΣΙΓΑΛΑΣ :  
 

Ήδη  ε ιπώθηκε  από  δύο  οµ ι λητές  το  σπουδα ίο  θέµα  του  ρυθµ ισ τ ικού  
κα ι  της  χρήσης  γης  ως  βασ ική  προϋπόθεση  ενός  πο ιοτ ικού  τουρ ισµού .  

 
 Αυτό  επε ιδή  το  θεωρώ  ίσως  το  σηµαντ ικότερο  από  όλα  γ ια  να  
µπορέσουµε  να  δηµ ι ουργήσουµε  προϋποθέσε ι ς  πο ιοτ ικού  τουρ ισµού  κα ι  
στη  συνέχε ια  κα ι  να  µην  γ ίνε ι  στο  µέλλον  η  οπο ιαδήποτε  τουρ ιστ ική  
ανάπτυξη  µπούµερανγκ  γ ι '  αυτό  που  έχε ι  γ ίνε ι  ήδη ,  θα  ήθελα  τον  
σχολ ιασµό  αυτού  του  θέµατος  από  τους  δηµάρχους  που  υπάρχουν  εδώ .  
 
 Δηλαδή  αυτό  ε ίνα ι  νοµ ί ζω  το  σηµαντ ικότερο  ζήτηµα  κα ι  ε ίνα ι  που  
ταλαν ίζε ι  όλη  την  ελλην ική  κο ινων ία  κα ι  το  φυσ ικό  κάλλος  που  έχε ι  η  
Ελλάδα .  Τι  λένε  ο ι  δήµαρχο ι  περ ί  αυτού ;  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 

Υπάρχε ι  κάπο ιος  δήµαρχος  ο  οπο ίος  θα  ήθελε  να  πάρε ι  τον  λόγο ;  Ο  
κύρ ιος  Τσουκαλάς  από  τον  δήµο  Αταβύρου  στη  Ρόδο .  

 
Κος  ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ :  
 

Όντως ,  το  θέµα  ρυθµ ισ τ ικού  κα ι  γεν ικά  τα  θέµατα  πολεοδοµ ία ς ,  
χωροταξ ικού  σχεδ ιασµού  κα ι  λο ιπά ,  όσον  αφορά  τ ι ς  τουρ ιστ ικές  
υποδοµές ,  την  ανάπτυξη  κα ι  όχ ι  µόνο ,  ε ίνα ι  ένα  ζήτηµα  που  ταλαν ίζε ι  κα ι  
την  τοπ ική  αυτοδ ιο ίκηση  αλλά  κα ι  την  κεντρ ική  δ ιο ίκηση .  

 
 Θα  ήθελα  να  πω  εδώ  ότ ι  προχωράµε  στα  ΣΧΟΟΑΠ ,  στα  
χωροταξ ικά ,  τώρα  ο ι  δήµο ι ,  τα  οπο ία  θα  µ ι λήσω  γ ια  το  νησ ί  της  Ρόδου  το  
οπο ίο  γνωρ ίζω .  Προχωράνε  10  ΣΧΟΟΑΠ  δ ιαφορετ ικά  κα ι  από  την  1 /1  που  
έχω  αναλάβε ι ,  επε ιδή  ήταν  σε  λ ίγο  προχωρηµένο  στάδ ιο  το  χωροταξ ικό  
του  δήµου ,  θέλω  να  πω  ότ ι  δεν  έχε ι  καµ ία  σχέση  το  χωροταξ ικό  του  δήµου  
του  δ ιπλανού  µε  τον  άλλο  τον  δήµο .  
 
 Αυτό  ε ίνα ι  ένα  καρκ ίνωµα ,  έτσ ι  το  ε ίχα  ονοµάσε ι  σε  µ ία  συνάντηση  
των  δέκα  δηµάρχων ,  το  Τεχν ικό  Επιµελητήρ ιο  κα ι  τα  λο ιπά ,  το  ότ ι  δεν  
µπορούν  δέκα  δήµο ι  µαζ ί  να  κάνουν  ένα  κο ινό  σχεδ ιασµό ,  ένα  εν ια ίο  
χωροταξ ικό  που  να  δ ίνε ι  την  ι δ ιοµορφ ία  κα ι  την  ι δ ια ι τερότητα ,  τη  
δ ιαφοροπο ίηση  του  ενός  δήµου  από  τον  άλλο .  
 
 Αυτό  φυσ ικά  αντ ιλαµβάνοµα ι  ότ ι  θα  ισχύε ι  κα ι  γ ια  τους  υπόλο ιπους  
δήµους .  Τώρα  µπα ίνε ι  στη  µέση  κα ι  το  ΥΠΕΧΩΔΕ ,  που  γ ια  να  
λε ι τουργήσε ι  ένα  τέτο ιο  σχέδ ιο  αφού  ολοκληρωθε ί ,  απ '  ό ,τ ι  µας  έχουν  πε ι  
κα ι  απ '  ό ,τ ι  φαίνετα ι ,  χρε ιάζετα ι  τουλάχ ιστον  δεκαετ ία .  Άρα  στα  δέκα  
χρόν ια  θα  έχουν  αλλάξε ι  ήδη  τα  δεδοµένα  κα ι  θα  µας  αφήσε ι  π ίσω  η  
σύγχρονη  κο ινων ία  κα ι  θα  πάµε  στα  επόµενα  δέκα  χρόν ια  να  συζητάµε  
ξανά ,  να  προλάβουµε  καταστάσε ι ς .  
 
 Οπότε  βλέπετε  ότ ι  ο ι  δ ιαδ ικασ ίες  λ ίγο ,  δεν  ευθύνετα ι  κα ι  µόνο  η  
τοπ ική  αυτοδ ιο ίκηση ,  ευθύνετα ι  κα ι  το  κεντρ ικό  κράτος  γ ια  όλη  αυτή  τη  
χρονοβόρα  δ ιαδ ικασ ία ,  αλλά  ε ίνα ι  κα ι  θέµα  κόστους .  Θέµα  κόστους  γ ια  
πολεοδοµ ι κές  µελέτες .   
 

Γι '  αυτό  βλέπετε  ότ ι  προχωράε ι  κα ι  ο  Β '  Καποδ ίστρ ιας ,  ο ι  
συνενώσε ι ς  των  δήµων ,  γ ια  να  γ ίνουν  π ιο  ισχυρο ί  ο ι  δήµο ι  κα ι  να  
µπορέσουν  να  δ ιεκδ ικήσουν  περ ισσότερα  πράγµατα ,  να  οργανωθούν  στα  
θέµατα  αυτά  τα  χωροταξ ικά  κα ι  τα  ρυθµ ισ τ ικά  που  ε ίνα ι  σηµαντ ικό  γ ια  
την  ανάπτυξη  της  κο ινων ίας  αλλά  κα ι  γεν ικά  του  κράτους .  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 

Ευχαρ ιστούµε  τον  κύρ ιο  Τσουκαλά .  Θα  ήθελα  να  δώσω  τον  λόγο  
στον  κύρ ιο  Γκα ίτλ ιχ .  Το  όνοµά  του  ε ίνα ι  µ ία  πρόκληση .   

 
 Προτού  προχωρήσετε  θα  ήθελα  όµως  να  σας  κάνω  κ ι  εγώ  δύο  
ερωτήσε ι ς .  Επε ιδή  ξεκ ινήσαµε  λ ίγο  καθυστερηµένα ,  κανον ικά  έχουµε  
περ ίπου  άλλα  δέκα  λεπτά ,  το  προχωράµε  γρήγορα .  
 
 Πώς  ακρ ιβώς  θα  µπορούσε  το  επ ιχε ίρηµα  της  προστασ ίας  του  
περ ιβάλλοντος  να  βοηθήσε ι  την  αµπελουργ ία  κα ι  συγκεκρ ιµένα  στην  
περ ίπτωση  της  κο ινής  οργάνωσης  αµπέλου ;   
 
 Το  δεύτερο  ε ίνα ι  πο ιές  ο ι  προοπτ ικές  της  προστασ ίας  του  τοπ ίου  σε  
σχέση  κυρ ίως  µε  τ ι ς  εξελ ίξε ι ς  στον  χωροταξ ικό  σχεδ ιασµό ,  µε  το  γεν ικό  
χωροταξ ικό  πλα ίσ ιο  κα ι  τα  ε ιδ ικά  χωροταξ ικά  που  εξαντλήθηκαν  
πρόσφατα ;  
 
Κος  ΓΚΑΙΤΛΙΧ :  
 

Η  τελευτα ία  ερώτηση  συνδέετα ι  κα ι  µε  την  ερώτηση  του  κυρ ίου  
Σιγάλα .  

 
 Ήθελα  να  πω  όσο  γ ίνετα ι  π ιο  σύντοµα  κα ι  επ ιγραµµατ ικά  γ ια  τα  
χωροταξ ικά .  Υπάρχε ι  το  γεν ικό  χωροταξ ικό  πλα ίσ ιο ,  το  σχέδ ιο  γ ια  το  
πλα ίσ ιο  γεν ικού  χωροταξ ικού  σχεδ ιασµού  της  χώρας ,  το  οπο ίο  έχε ι  
ετο ιµάσε ι  το  ΥΠΕΧΩΔΕ  κα ι  υπάρχουν  κα ι  τα  δ ιάφορα  ε ιδ ικά  χωροταξ ικά .  
 
 Ακούσαµε  προηγουµένως  από  τον  φίλο  κα ι  συνάδελφο  Κρίτων  
Αρσένη  την  κρ ιτ ική  στο  ε ιδ ικό  χωροταξ ικό  του  τουρ ισµού .  Πράγµατ ι  κα ι  
τα  ε ιδ ικά  χωροταξ ικά ,  µεταξύ  αυτών  κα ι  το  ε ιδ ικό  χωροταξ ικού  
τουρ ισµού ,  αλλά  κα ι  το  γεν ικό  χωροταξ ικό ,  έτσ ι  όπως  έχουν  δ ιαµορφωθε ί  
στην  τωρ ινή  τους  φάση  έχουν  πάρα  πολλές  αδυναµ ί ε ς  κα ι  κυρ ίως  πάρα  
πολλές  ελλε ίψε ι ς .  
 
 Επίσης  φαίνετα ι  ότ ι  απλώς  ακολουθούν  κα ι  ενσωµατώνουν  κάπο ιες  
υπάρχουσες  καταστάσε ι ς  κα ι  δεν  σχεδ ιάζουν  µελλοντ ικές .  Επιπλέον ,  στην  
περ ίπτωση  του  ε ιδ ικού  χωροταξ ικού  γ ια  τον  τουρ ισµό ,  ήταν  φανερό  ότ ι  η  
κατεύθυνση  που  πάε ι  να  δοθε ί  ε ίνα ι  η  κατεύθυνση  της  παραθερ ιστ ικής  
κατο ικ ίας  ως  βασ ικό  άξονα  της  τουρ ιστ ικής  πολ ιτ ικής  γ ια  το  µέλλον ,  κάτ ι  
που  σε  σχεδ ιασµό  µε  τη  νόµ ιµη  εκτός  σχεδ ίου  δόµηση  θα  αποτελέσε ι  µ ία  
εκ  νέου  άλωση  της  ελλην ικής  υπα ίθρου .  
 
 Στο  δε  γεν ικό  χωροταξ ικό  πλα ίσ ιο ,  ενώ  ε ίχε  αρχ ικώς  ενσωµατωθε ί  
µ ία  πρόβλεψη  γ ια  τη  σταδ ιακή  κατάργηση  της  εκτός  σχεδ ίου  δόµησης ,  
ακόµα  κα ι  αυτή  έχε ι  απαλε ιφθε ί .  Ακόµα  κα ι  αυτή  η  τόσο  µ ι κρή  αναφορά  
στο  ζήτηµα  έχε ι  απαλε ιφθε ί  από  το  υπάρχον  σχέδ ιο .  
 
 Άρα ,  νοµ ί ζω  ότ ι  κα ι  τα  ε ιδ ικά  χωροταξ ικά  κα ι  το  γεν ικό  έτσ ι  όπως  
έχουν  δ ιαµορφωθε ί  σήµερα  δεν  µας  αφήνουν  να  έχουµε  καθόλου  
α ισ ιόδοξες  προοπτ ικές  γ ια  το  µέλλον ,  όχ ι  µόνο  της  αµπελοκαλλ ιέργε ιας ,  
αλλά  γεν ικότερα  γ ια  το  µέλλον  της  αγροτ ικής  ανάπτυξης  στην  Ελλάδα .  
 
 Όσον  αφορά  τώρα  την  άλλη  ερώτηση  που  κάνατε  στη  σχέση  της  
ΚΟΑ  κα ι  των  περ ιβαλλοντ ικών  επ ιχε ιρηµάτων  που  θα  µπορούσαν  να  
προκαλέσουν  κάπο ιες  αλλαγές  σε  αυτήν ,  πολύ  σύντοµα  θα  σας  πω  ότ ι  
έχουµε  κάπο ιο  προηγούµενο  παρόµο ιο  µε  αυτό .  
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 Συγκεκρ ιµένα ,  στην  περ ίπτωση  της  ορυζοκαλλ ιέργε ιας  πρ ιν  από  
µερ ικά  χρόν ια ,  πρ ιν  από  3  χρόν ια  νοµ ί ζω ,  άλλαξε  ως  προς  το  σηµε ίο  αυτό  
η  αγροτ ική  πολ ιτ ική  σε  επ ίπεδο  Ευρωπα ϊκής  Ένωσης ,  ακρ ιβώς  επε ιδή  
απεδε ίχθη  έπε ι τα  από  µελέτες  κα ι  σε  συνδυασµό  µε  την  π ίεση  που  
άσκησαν  ο ι  περ ιβαλλοντ ικές  οργανώσε ις ,  ότ ι  ο ι  ορυζώνες  ε ίνα ι  τεχνητο ί  
υδρότοπο ι  κα ι  ως  τέτο ιο ι  φιλοξενούν  πλήθος  µορφών  ζωής ,  κυρ ίως  
πουλ ιών  αλλά  όχ ι  µόνο .  
 
 Αντ ίστο ιχα  µπορε ί  να  πε ι  κανε ί ς  γ ια  τα  αµπέλ ια ,  ότ ι  ε ίνα ι  
ο ικοσυστήµατα ,  φιλοξενούν  δ ιάφορα  ε ίδη  µεταξύ  των  οπο ίων  κα ι  
ορ ισµένα  πάρα  πολύ  ενδ ιαφέροντα ,  ε ίδη  φυτών ,  ε ίδη  ζώων .  Οι  π ιο  
παρατηρητ ικο ί  από  τους  καλλ ιεργητές  που  βρ ίσκοντα ι  εδώ  θα  το  έχουν  
παρατηρήσε ι .  
 
 Ωστόσο  υπάρχουν  κα ι  όλες  ο ι  άλλες  παράµετρο ι  ο ι  οπο ίες  
αναφέρθηκαν  κα ι  στο  workshop ,  τα  αποτελέσµατα  του  οπο ίου  σας  
παρουσ ίασα .  Όπως  γ ια  παράδε ιγµα  τη  συµβολή  της  αµπελουργ ίας  στον  
έλεγχο  των  πυρκαγ ιών ,  κάτ ι  που  ε ίνα ι  πάρα  πολύ  σηµαντ ικό ,  ι δ ια ί τερα  
υπό  το  πρ ίσµα  των  κλ ιµατ ικών  αλλαγών .  Όπως  επ ίσης  κα ι  το  ζήτηµα  της  
β ιοπο ικ ιλότητας ,  της  δ ιατήρησης  της  β ιοπο ικ ιλότητας .  Και  µε  αυτό  θέλω  
να  τελε ιώσω ,  κάνοντας  κα ι  αναφορά  σε  µ ία  προηγούµενη  ερώτηση  που  
υπήρχε .  
 
 Η  δ ιατήρηση  της  β ιοπο ικ ιλότητας ,  όχ ι  µόνο  στην  περ ίπτωση  των  
πο ικ ιλ ιών  αµπελ ιού  αλλά  γεν ικότερα  στ ι ς  περ ιπτώσε ι ς  δ ιατήρησης  
πο ικ ιλ ιών  καλλ ιεργούµενων  φυτών ,  δεν  έχε ι  αξ ία  µόνο  γ ια  να  
δ ιατηρήσουµε  µ ία  γεύση .  Δεν  έχε ι  αξ ία  µόνο  γ ια  να  δ ιατηρήσουµε  κάπο ια  
γευστ ικά  χαρακτηρ ιστ ικά .  Έχε ι  πολλές  άλλες  αξ ίες  κα ι  σηµασ ίες .  
 
 Κάποιες  πο ικ ιλ ί ε ς  έχουν  δ ιαφορετ ική  αντοχή  σε  δ ιαφορετ ικές  
κλ ιµατ ικές  συνθήκες .  Άλλες  έχουν  δ ιαφορετ ική  αντοχή  σε  δ ιαφορετ ικό  
εδαφ ικό  υπόστρωµα ,  σε  δ ιαφορετ ική  οξύτητα ,  αλκαλ ικότητα  κα ι  τα  λο ιπά .  
Άλλες  πο ικ ιλ ί ε ς  έχουν  αντοχές  σε  ασθένε ιε ς .  
 
 Κάθε  πο ικ ιλ ία  καλλ ιεργούµενου  φυτού  ε ί να ι  από  µόνη  της  το  
συµπύκνωµα  α ιώνων  γνώσης .  Είνα ι  ένα  β ιβλ ίο  µέσα  στη  β ιβλ ιοθήκη  της  
αγροτ ικής  β ιοπο ικ ιλότητας ,  το  οπο ίο  δεν  πρέπε ι  να  το  καταστρέψουµε .  
Αυτό  που  κάνουµε  στην  Ελλάδα  ε ίνα ι  ότ ι  το  καταστρέφουµε  πρ ιν  καλά -
καλά  το  δ ιαβάσουµε .  Ευχαρ ιστώ .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Ευχαρ ιστούµε .  Ο  κύρ ιος  Αρσένης ;  
 
Κος  ΑΡΣΕΝΗΣ :  
 

Να  κτ ίσω  πάνω  στ ι ς  δύο  προηγούµενες  παρεµβάσε ι ς ,  ακρ ιβώς  γ ια  
αυτό  το  θέµα .   

 
 Επε ιδή  ακούστηκε  πάρα  πολύ  η  έννο ια  της  χωροταξ ίας  κα ι  η  
ανάγκη  χωροταξ ίας  κα ι  επε ιδή  όλες  ο ι  περ ιβαλλοντ ικές  ενώσε ι ς  κα ι  όλο ι  
ο ι  φορε ί ς  ε ίνα ι  σοκαρ ισµένο ι  από  το  προ ϊόν  τελ ικά  που  ψηφίζετα ι  ως  
εθν ικό  χωροταξ ικό ,  όλο ι  ζητούσαν  χωροταξ ικό  κα ι  ξαφν ικά  βλέπουµε  κάτ ι  
το  οπο ίο  δεν  ανταποκρ ίνετα ι  στ ι ς  προκλήσε ι ς  του  µέλλοντος  κα ι  στ ι ς  
ανάγκες  του  παρόντος .  
 
 Αυτό  υπάρχε ι  στο  τοπ ικό  επ ίπεδο  κα ι  στα  ΣΧΟΟΑΠ  κα ι  εκε ί  
υπάρχε ι  ευθύνη  των  δήµων .  Ότι  έχε ι  ένας  τόπος  ΣΧΟΟΑΠ  δεν  σηµα ίνε ι  
ότ ι  προστατεύοντα ι  ο ι  ευα ίσθητο ι  πόρο ι ,  δεν  σηµα ίνε ι  ότ ι  προστατεύοντα ι  
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όλα  αυτά  στα  οπο ία  θα  στηρ ιχθε ί  ο  τουρ ισµός ,  δεν  σηµα ίνε ι  ότ ι  υπάρχουν  
εγγυήσε ι ς  γ ια  µ ία  σωστή  ανάπτυξη .  
 
 Εξαρτάτα ι  από  κάθε  τοπ ική  κο ινων ία  τ ι  όρους  θα  βάλε ι  κα ι  εδώ  
κυρ ίως  µ ι λάµε  γ ια  την  εκτός  σχεδ ίου  δόµηση ,  προκε ιµένου  να  υπάρχε ι  
προστασ ία  όλων  αυτών  των  ι δ ια ί τερων  χαρακτηρ ιστ ικών  που  εγγυούντα ι  
το  µέλλον .  Οπότε ,  προς  Θεού ,  χωροταξ ία  ή  ΣΧΟΟΑΠ  ή  ε ιδ ικά  σχέδ ια  δεν  
σηµα ίνε ι  αναγκαστ ικά  προστασ ία .  Σηµασ ία  έχε ι  το  περ ιεχόµενο  κα ι  όχ ι  το  
όνοµα .  Ευχαρ ιστώ .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 

Ευχαρ ιστούµε  τον  κύρ ιο  Αρσένη .  Θα  ήθελε  να  πάρε ι  κάπο ιος  άλλος  
τον  λόγο  πρ ιν  κάνουν  µ ία  2λεπτη  τοποθέτηση  ο ι  ε ισηγητές ;  

 
 Θα  ήθελα  από  τους  ε ισηγητές  να  κάνουν  µ ία  2λεπτη  τοποθέτηση ,  
όπως  επ ίσης  να  απαντήσουν  κα ι  στο  εξής  ερώτηµα .  Ποιό  κατά  την  άποψή  
σας  ε ίνα ι  το  πρώτο  βήµα  της  επόµενης  µέρας  µετά  το  Συνέδρ ιο  γ ια  την  
Εθν ική  Διεπαγγελµατ ική  Οργάνωση  Αµπέλου  κα ι  Οίνου ;  Ο  κύρ ιος  
Καραµόσχος .  
 
Κος  ΚΑΡΑΜΟΣΧΟΣ :  
 

Μισό  λεπτό ,  ούτε  καν  δύο .  Ειπώθηκε ,  ακούστηκε  από  περ ισσότερες  
πλέον  πλευρές  η  ανάγκη  της  πρακτ ικής ,  της  πράξης .  

 
 Άρα ,  θα  έλεγα  εγώ  από  Δευτέρα ,  επ ικο ινων ία  σε  ό ,τ ι  αφορά  
τουλάχ ιστον  το  δ ικό  µας  θεµατ ικό  αντ ικε ίµενο ,  την  τοπ ική  αυτοδ ιο ίκηση ,  
επ ικο ινων ία  µε  την  Κεντρ ική  Ένωση  Δήµων  κα ι  Κοινοτήτων  κα ι  ξεκ ίνηµα  
κο ινών  παρεµβάσεων  κα ι  κο ινών  δραστηρ ιοτήτων  στον  συγκεκρ ιµένο  
τοµέα .  
 
 Νοµ ί ζω  ότ ι  ε ίνα ι  το  πρώτο  βήµα  το  οπο ίο  πρέπε ι  να  γ ίνε ι  κα ι  θα  
αλλάξε ι  ίσως  κα ι  την  πο ιότητα  των  παρεµβάσεων .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Ο  κύρ ιος  Πίττας .  
 
Κος  ΠΙΤΤΑΣ :  
 

Εγώ  ε ίµα ι  λ ιγότερο  θεσµ ι κός .  Αυτό  που  πρέπε ι  ε ίνα ι  να  
κ ινητοπο ιήσουµε  την  κο ινή  γνώµη  στα  µέρη  µας ,  τους  τόπους  µας .  

 
 Την  κο ινων ία  των  πολ ιτών ,  τους  επαγγελµατ ίε ς  κα ι  την  τοπ ική  
αυτοδ ιο ίκηση .  Υπάρχουν  σε  ορ ισµένες  περ ιπτώσε ι ς  εκπρόσωπο ί  της  ο ι  
οπο ίο ι  ε ίνα ι  φωτε ινά  µυαλά ,  όπως  άλλωστε  κα ι  στον  χώρο  τον  
επ ιχε ιρηµατ ικό  υπάρχουν  πάντοτε  φωτε ινά  µυαλά ,  υπάρχουν  κα ι  
εκπρόσωπο ι  της  καθυστέρησης .  
 
 Θεωρώ  λο ιπόν  ότ ι  πρέπε ι  να  κ ινητοπο ιήσουµε  όλους  αυτούς  τους  
ανθρώπους  γ ια  να  δουν  στο  προ ϊόν  αυτό ,  σε  αυτό  το  concep t  που  λέγετα ι  
ο ινοτουρ ισµός  έναν  τρόπο  γ ια  να  αναπτυχθε ί  ήπ ια  κα ι  να  αναπτυχθε ί  µε  
σεβασµό  στο  περ ιβάλλον  κα ι  στον  τοπ ικό  πολ ιτ ισµό  η  περ ιοχή  τους .  
 
 Εγώ  απλώς  ήθελα  να  πω  ότ ι  ε ίχαµε  µ ία  εµπε ιρ ία  µε  την  Πάρο ,  που  
από  τη  στ ιγµή  που  µαθεύτηκε  αυτό  που  συµβα ίνε ι ,  µετά  από  20  χρόν ια  
αντ ιπαλότητας  ο ι  δύο  κρασάδες  που  ε ίχαµε  στο  νησ ί  συνενώθηκαν .  Γιατ ί  
µην  ξεχνάµε  ότ ι  πάρα  πολλά  µέρη  ε ίνα ι  πολύ  αποµονωµένα .   
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Χθες  άκουσα  έναν  όρο  πολύ  ωραίο ,  η  άγονη  γραµµή .  Η  άγονη  
γραµµή  στην  Ελλάδα  δεν  ε ίνα ι  π ια  τόσο  πολύ  ο ι  µεταφορές ,  αλλά  ε ίνα ι  η  
έλλε ιψη  επ ικο ινων ίας  σε  επ ίπεδο  δ ιαδ ικτύου ,  σε  επ ίπεδο  πληροφόρησης .  
Υπάρχουν  πάρα  πολλά  µέρη ,  ε ιδ ικά  τα  αποµονωµένα  νησ ιά ,  που  δεν  
γνωρ ίζουν  όλες  αυτές  τ ι ς  εξελ ίξε ι ς  που  γ ίνοντα ι  στο  κλαδ ικό  επ ίπεδο  ή  σε  
επ ίπεδο  αυτοδ ιο ίκησης .  

 
Άρα  λο ιπόν  χα ιρετ ί ζουµε  αυτή  τη  σύσταση  της  Ένωσης  γ ια  τα  

κρασ ιά  στο  Αιγα ίο ,  που  π ιστεύω  ότ ι  θα  βοηθήσε ι  κα ι  αυτή  από  την  πλευρά  
των  ο ινοπο ιών  στη  µεταφορά  των  µηνυµάτων .  Όλοι  µαζ ί  πρέπε ι  να  
κ ινητοπο ιηθούµε  γ ια  αυτόν  τον  στόχο  που  έχουµε .  Ευχαρ ιστώ .  

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
Ευχαρ ιστούµε  τον  κύρ ιο  Πίττα .  Ο  κύρ ιος  Γκα ίτλ ιχ .  
 
Κος  ΓΚΑΙΤΛΙΧ :  
 

Με  τρε ι ς  φράσε ι ς  αυτό  που  ήθελα  να  πω ,  σε  σχέση  πάντα  µε  το  
workshop  τα  αποτελέσµατα  του  οπο ίου  παρουσ ιάζω  εδώ ,  ε ίνα ι  ότ ι  η  
προστασ ία  του  τοπ ίου  κα ι  γεν ικότερα  η  προστασ ία  του  φυσ ικού  κα ι  
πολ ιτ ιστ ικού  περ ιβάλλοντος  δεν  ε ίνα ι  πολυτέλε ια .  

 
 Και  στην  περ ίπτωση  του  ο ινοτουρ ισµού  ε ίνα ι  αναγκα ία  κα ι  
απαρα ίτητη  προϋπόθεση .  Χωρίς  αυτήν ,  υποβαθµ ί ζ ε τα ι  το  προ ϊόν  κάθε  
µορφής  τουρ ισµού  κα ι  στην  προκε ιµένη  περ ίπτωση  κα ι  του  
ο ινοτουρ ισµού .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 
Ευχαρ ιστούµε  τον  κύρ ιο  Γκα ίτλ ιχ .  Η  κυρ ία  Κυπρα ίου .  
 
Κα  ΚΥΠΡΑΙΟΥ :  
 

Εγώ  θα  πρότε ινα  µ ι κρές  θεµατ ικές  εκθέσε ι ς ,  µε  θέµα  την  
αρχ ιτεκτον ική ,  τα  ο ινοπο ιε ία  δηλαδή  που  υπάρχουν  παλ ιά ,  τη  λα ϊκή  
τέχνη ,  µουσ ική ,  όλα  αυτά  που  αφορούν  όπως  ε ίπαµε  κα ι  στην  παρουσ ίασή  
µου  γ ια  το  workshop  τη  δουλε ιά  του  κρασ ιού .  

 
 Και  ανά  δ ιετ ία  µεγάλες  εκθέσε ι ς ,  συγκεντρωτ ικά  µεγάλα  ε ικαστ ικά  
γεγονότα ,  που  θα  µπορούσαν  να  κάνουν  τον  κόσµο  να  µαζευτε ί  κα ι  να  
πληροφορηθε ί  γ ια  την  ισ τορ ία  κα ι  γ ια  την  α ισθητ ική  του  κρασ ιού .   
 
 Με  τον  κύρ ιο  Ιωάννου  κα ι  µε  τον  κύρ ιο  Μπουτάρη  ξεκ ινάµε  µ ία  
τέτο ια  περ ιπέτε ια ,  ελπ ίζω  να  πετύχουµε .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 

Ευχαρ ιστούµε  την  κυρ ία  Κυπρα ίου .  
 

 Εγώ  θα  ήθελα  να  προσθέσω  κα ι  την  αναβ ίωση  συµποσ ίων ,  
δ ιονυσ ιακών  συµποσ ίων ,  όπως  κα ι  τα  Σµ ί νθε ια .  Έχε ι  ι δ ια ί τερα  µεγάλο  
ενδ ιαφέρον  από  τους  τουρ ίστες  του  εξωτερ ικού  το  συγκεκρ ιµένο  κοµµάτ ι .  
Ο  κύρ ιος  Ψηµµένος .  
 
Κος  ΨΗΜΜΕΝΟΣ :  
 

Τα  συµπόσ ια  φέρνανε  κα ι  φιλοσόφους .  Πού  θα  τους  βρούµε ;  
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Εγώ  συνοψίζοντας  λέω  ότ ι  τον  ο ινοτουρ ισµό  πρέπε ι  να  τον  
αντ ιµετωπ ίσουµε  ως  b rand ,  ως  προ ϊόν  δηλαδή  κα ι  συνεπώς  την  
επ ικο ινων ία  του  να  την  εφαρµόσουµε  µε  όλους  τους  κανόνες  του  
σύγχρονου  µάρκετ ινγκ .  

 
 Αν  µπορώ  να  αναφερθώ  σε  δύο  σηµε ία  µονάχα  σε  σχέση  µε  αυτά  
που  ε ιπώθηκαν  στα  workshop ,  θα  υπογραµµ ίσω  τη  σηµασ ία  του  να  
παρουσ ιάσουµε  το  προ ϊόν  που  λέγετα ι  ο ινοτουρ ισµός  στους  ανθρώπους  ο ι  
οπο ίο ι  τελ ικά  ε ίνα ι  ο ι  κύρ ιο ι  φορε ί ς  του ,  που  σήµερα  ε ίνα ι  τα  ταξ ιδ ιωτ ικά  
γραφε ία ,  τα  θεµατ ικά  ταξ ιδ ιωτ ικά  γραφε ία  τα  οπο ία  ε ιδ ικεύοντα ι  κα ι  σε  
αυτό  το  ε ίδος  τουρ ισµού ,  τόσο  στην  Ελλάδα  όσο  κα ι  στο  εξωτερ ικό .  
 
 Δηλαδή  να  τους  παρουσ ιάσουµε  τα  επ ισκέψ ιµα  ο ινοπο ιε ία ,  τους  
αµπελώνες  κα ι  τα  λο ιπά  κα ι  να  γ ίνουν  γνώστες ,  ώστε  να  µπορέσουν  να  
υποκ ινήσουν  το  ενδ ιαφέρον  κα ι  να  τροφοδοτήσουν  το  ενδ ιαφέρον  γ ια  τον  
ο ινοτουρ ισµό .  Και  σε  αυτή  την  οµάδα  συµπερ ιλαµβάνοντα ι  κα ι  ο ι  
σηµαντ ικο ί  δηµοσ ιογράφο ι  στην  Ελλάδα  κα ι  στο  εξωτερ ικό .  
 
 Το  άλλο  στο ιχε ίο ,  το  οπο ίο  δεν  το  έθ ιξα  στην  οµ ι λ ία  µου  γ ιατ ί  το  
κάλυψε  πάρα  πολύ  καλά  η  κυρ ία  Σιδηροπούλου  στη  δ ική  της ,  αλλά  το  
ε ίδαµε  κα ι  πολύ  ωραία  παρουσ ιασµένο  στον  φάκελο  που  µας  άφησαν  ο ι  
άνθρωπο ι  της  Βιρτζ ίν ια  κα ι  που  το  βλέπετε  κα ι  στην  αφίσα  του  
Συνεδρ ίου ,  που  ε ίνα ι  ο  χάρτης ,  δηλαδή  το  βασ ικό  εργαλε ίο  του  περ ιηγητή .   
 

Και  αυτό  που  λέµε  ο ινοτουρ ισµός  πρέπε ι  να  εµφαν ιστε ί  µε  όλα  τα  
στο ιχε ία  στους  χάρτες .  Τα  ο ινοπο ιε ία  κα ι  ο ι  αµπελώνες  δεν  ε ίνα ι  στον  
αέρα ,  κάπου  βρ ίσκοντα ι  κα ι  δεν  υπάρχε ι  περ ίπτωση  να  τα  βρε ι  ο  
ενδ ιαφερόµενος  αν  δεν  τα  δε ι  σε  έναν  χάρτη .  

 
 Όποιο ι  από  εµάς  έχουµε  την  καλή  τύχη  να  πάµε  στη  Βιρτζ ίν ια ,  
πάρα  πολύ  εύκολα  µε  το  υλ ικό  που  µας  έδωσαν  αυτο ί  ο ι  άνθρωπο ι  θα  
µπορέσουµε  να  επ ισκεφθούµε  τα  ο ινοπο ιε ία  τους .  
 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 
Ευχαρ ιστώ  τον  κύρ ιο  Ψηµµένο .  Θα  ήθελα  να  κάνε ι  µ ία  τελ ική  τοποθέτηση  
ο  κύρ ιος  Μπουτάρης .  
 
Κος  ΜΠΟΥΤΑΡΗΣ :  
 

Σε  σχέση  µε  αυτό  το  τελευτα ίο  που  ε ίπες ,  Μαίρη ,  θεωρώ  ότ ι  η  
πρώτη  αντ ίδραση  σαν  ΕΔΟΑΟ ,  θα  προτε ίνω  τη  δηµ ι ουργ ία  µ ία ς  µόν ιµης  
επ ι τροπής ,  η  οπο ία  θα  έχε ι  κατά  πάσα  π ιθανότητα  τη  σύσταση  που  
απε ικον ίζετα ι  στο  τραπέζ ι  κα ι  φυσ ικά  η  αντ ίδραση  στη  σκέψη  του  κυρ ίου  
Καραµόσχου  ε ίνα ι  εξα ιρετ ικά  σηµαντ ική .  

 
 Υπάρχουν  δύο  πράγµατα  νοµ ί ζω ,  βασ ικά ,  γ ια  να  αναπτυχθε ί  ο  
ο ινοτουρ ισµός .  Ένα  ε ίνα ι  η  τοπ ική  αυτοδ ιο ίκηση  κα ι  δεύτερον  ε ίνα ι  ο  
καταναλωτής .  Αυτό  δεν  το  θ ίξαµε  ακόµα ,  αλλά  νοµ ί ζω  ότ ι  πρέπε ι  να  
αρχ ίσουµε  να  επεµβα ίνουµε  λ ιγάκ ι  στη  δ ιάθεση  του  καταναλωτή  ο  οπο ίος  
τε ίνε ι  να  ισοπεδωθε ί  σε  όλα  του .  
 
 Η  ουσ ία  του  ο ινοτουρ ισµού  ε ίνα ι  η  δ ιαφοροπο ίηση .  Αν  δεν  
καταφέρουµε  να  εν ισχύσουµε  αυτό  το  α ίσθηµα  της  δ ιαφοροπο ίησης  που  
χρε ιάζετα ι  ο  καταναλωτής ,  θα  κάνουµε  µ ια  τρύπα  στο  νερό .   
 

Η  πρώτη  αντ ίδραση  στην  τοποθέτηση  αυτή  ε ίνα ι  να  κάνουµε  µ ία  
µόν ιµη  επ ι τροπή .  Όλοι  ξέρουµε  πόσο  σιχα ινόµαστε  κα ι  ε ιδ ικά  εγώ  τ ι ς  
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επ ι τροπές ,  αλλά  εν  πάση  περ ιπτώσε ι  ε ίνα ι  πολλές  φορές  απαρα ίτητες ,  
προκε ιµένου  να  προχωρήσουµε  στο  επόµενο  βήµα  κα ι  γ ια  να  
συµµετέχουµε  κα ι  όλο ι .  

 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ :  
 
Ευχαρ ιστούµε  τον  κύρ ιο  Μπουτάρη .  Εδώ ,  επε ιδή  θα  έπρεπε  να  ε ίµαστε  
ήδη  στον  Συνετα ιρ ισµό  της  Λήµνου ,  θα  κλε ίσουµε  τη  συζήτηση .  
 Για  όσους  πήραν  ακουστ ικά  γ ια  τη  µετάφραση ,  θα  ζητούσαµε  να  τα  
επ ιστρέψετε .  
 
 
Κος  ΜΠΟΥΤΑΡΗΣ :  
 

Ανεπ ίσηµα ,  το  Προεδρε ίο  σας  δ ίνε ι  την  άδε ια  να  δ ιαλέξετε  µεταξύ  
Συνεδρ ίου ,  ύπνου  κα ι  παραλ ίας .  Ελεύθερο ι !  
 

ΔΙΑΛΕΙΜΜΑ  
 
 
 
 


